

Bolay, Eberhard: *Hispaniola 500 Jahre danach. Die Indianer Quisqueyas. Haiti und Dominikanische Republik* (Erlanger Taschenbücher, Bd. 104) Verlag der Ev.-Luth. Mission / Erlangen 1993; 180 S.

There is a growing interest in the Caribbean Studies for the past culture of the Amerindian inhabitants of the Caribbean region. This has meant an important innovation in the research of the Caribbean history, after so many publications on the African heritage. Reading the title of BOLAY's work I placed it immediately in this current of thought, but the content of the book did not respond to my expectation. Only two small chapters (II and III) are dedicated to the Quisqueyas belonging to the Tainos, who were living in La Espanola at the moment of Columbus' arrival.

Chapter IV describes briefly the history of Haiti until the 19th century, focussing on the African slaves. Chapter V presents in a synthetic way the political history of the Dominican Republic, from its independence in the 19th century to the recent era of Balaguer. Chapter VI deals with the political history of Haiti from 1844 to 1993. Chapter VII, and chapter I, try to grasp the meaning of the »Conquest« of the Americas (1492–1992). Chapter VIII is more an appendix about the natural resources of the island.

Besides the lack of structural coherence of the book, we miss in the Bibliography reference to recent important works with valuable information about the subject like the one of Johannes Meier, »Die Anfänge der Kirche auf den Karibischen Inseln« (Immensee 1991). BOLAY's book is positively a clear expression of the Information Age, in the sense that an accumulation of various forms of information on other parts of the world is available for the European public. Tourism benefits can be gained from this information book, due to the increased presence of European tourists in the Caribbean.

Quintana Roo (Mexiko)

Armando Lampe

Brandt, Hermann: *Gottes Gegenwart in Lateinamerika. Inkarnation als Leitmotiv der Befreiungstheologie* (Hamburger Theologische Studien, Bd. 4) Steinmann und Steinmann / Hamburg 1992; XIV u. 208 S.

Die Hamburger Habilitationsschrift des in den 70er Jahren in Brasilien und in den 80er Jahren im Kirchenamt der VELKD tätigen Vf. unternimmt es, das »Leitmotiv« der Inkarnation in der lateinamerikanischen Befreiungstheologie mit deren Kontextualität zu verknüpfen. Die Verallgemeinerung dieses Zusammenhangs führt den Vf. zu der These, durch die Inkarnation, verstanden als Eingehen des fleischgewordenen Wortes in den Kontext und zugleich als Kritik des Kontextes, sei der christlichen Theologie »das kontextuelle Problem« angestiftet. Leider verzichtet der Vf. schon in der Einleitung ausdrücklich darauf, die »Korrelation von Inkarnation und kontextueller Theologie« näher zu erläutern, weil durch eine solche systematische Begründung der Rahmen der Arbeit »unausweichlich gesprengt« worden wäre (1). Wie begründungsbedürftig die behauptete Korrelation jedoch ist, zeigt etwa die Auffassung, man könne sich aussuchen, welcher Kontext das dem Evangelium »angemessene Gefäß« sei (11).

Das Kernstück der Arbeit bildet ein Dreischritt (Kap. B, C, D), der für die Entwicklung der Theologie der Befreiung (ThB) typisch sei und ökumenische Relevanz habe. Die ThB trage inkarnatorische Züge, weil sie sich »von der akademischen Sprache über das Genus des Narrativen bis zu einer schreibischlosen ›Wissenschaft‹ herabbewegt« habe (12). Für den ersten Schritt, das Exempel des Akademischen, das nur Theologen und gebildeten Laien verständlich sei, greift